

2015-04 **BEST OF**

Barolo

Die Noblesse der Blässe



Die eher schwach pigmentierte Nebbiolo ist eine der nobelsten Rotweinsorten überhaupt, auch wenn das manche Weinliebhaber, für die Rotwein grundsätzlich tieffarbig zu sein hat, bis heute bezweifeln. Der mächtigste, aber auch der komplexeste und feinste aller Nebbiolo-Weine ist im

Idealfall der Barolo. Sowohl sein Aroma als auch seine Farbe sind meist dunkler als jene anderer Nebbiolo. Sein Tanninreichtum ist legendär, doch sind die Weine heute in aller Regel wesentlich früher zugänglich als einst, ohne dabei an Charakter, Typizität und Tiefe zu verlieren. Weiche Schmeichler findet man unter den Barolo ebenso selten, wie tiefschwarze Holzbomben. Die besten Exemplare sind auch heute noch geeignet, Jahre und Jahrzehnte zu reifen.

Rund 150 Weine haben wir für dieses BEST OF probiert. Leider blieben viele Spitzenproduzenten der Verkostung heuer fern, sodass wir nur einen unvollständigen Überblick bieten können. Die Auswahl erstklassiger Barolo ist dennoch so groß, dass jeder Liebhaber dieser Weine fündig werden sollte.

Alle Ergebnisse sowie weitere Informationen finden Sie wie immer im Magazin unter diesem Link: www.wein-plus.eu/bo

The nobility has a pale skin

The Nebbiolo grape, which produces wines of a fairly light colour, is one of the most noble red grape varieties in the world, even though some wine lovers, who believe a red wine should always have a deep colour, may still doubt this. In the ideal case, the most complex, powerful but also elegant expression of the Nebbiolo grape is Barolo. The aromas are generally more pronounced, and the colour is a little deeper than in other wines made from Nebbiolo. Its pronounced tannins are legendary, although today the wines are generally approachable at a much earlier stage than was the case in the past, without losing any of their character, typicity and depth. Soft, upfront fruity wines are as rare among Barolos as are deep-coloured heavily oaked wines. The best examples, even today, are suitable for years or even decades of maturation.

We tasted around 150 wines for this edition of BEST OF. Regrettably, many of the leading producers decided not to submit tasting samples this year, which means we can only give you an incomplete picture. Nevertheless, the selection of outstanding Barolos we tasted is so wide that every wine lover should be able to find something to suit his or her taster.

You will find all the results and more information in the magazine, under the following link: www.wein-plus.eu/bo

- 93** 2008 Riserva, Bricco Boschis Vigna San Giuseppe, Cavallotto
- 93** 2010 Prapó, Ceretto
- 93** 2010 Enrico VI, Cordero di Montezemolo
- 93** 2010 Mosconi, Rocca Giovanni

- 92** 2010 Coste & Bricco, Ascheri
- 92** 2008 Bussia „Dardi Le Rose“, Poderi Colla
- 92** 2010 Vignarionda, Luigi Pira
- 92** 2010 Brunate, Ceretto
- 92** 2008 Riserva Vignolo Cavallotto Tenuta Bricco Boschis

- 91** 2010 Vigneto Arborina, Corino Giovanni
- 91** 2010 Monfalletto, Cordero di Montezemolo
- 91** 2010 Marenca, Luigi Pira
- 91** 2010 La Tartufaia „Guilia Negri“, Serradenari
- 91** 2008 Riserva „Millenovecento48“, Josetta Saffirio
- 91** 2009 Bussia, Sebaste
- 91** 2010 Bricco Gattera, Cordero di Montezemolo

- 90** 2008 Riserva Roggeri, Ciabot Berton – Oberto Marco
- 90** 2007 Pajana, Renzo Seghesio – Pajana
- 90** 2010 Bricco Boschis, Cavallotto Tenuta Bricco Boschis
- 90** 2010 Rocche dell'Annunziata, Rocche Costamagna
- 90** 2010 Vigna Giachini, Corino Giovanni
- 90** 2010 Parussi, Massolino – Vigna Rionda

- 89** 2008 Riserva, Renzo Seghesio – Pajana
- 89** 2010 Margheria, Az. Agr. Gabutti – Franco Boasso
- 89** 2011 Bricco delle Viole, G.D. Vajra
- 89** 2009 Cannubi, Tenuta Carretta
- 89** 2011 Rocche dell'Annunziata, Andrea Oberto
- 89** 2010 Cerrati „Vigna Cucco“, Cascina Cucco
- 89** 2010 Bricco, Giubellini
- 89** 2007 Ravera, Cagliari
- 89** 2010 Bussia, Costa di Bussia, Tenuta Arnulfo
- 89** 2008 Riserva Vigna Rionda, Massolino – Vigna Rionda
- 89** 2011 Ravera, G.D. Vajra
- 89** 2010 Pisapola, Ascheri
- 89** 2010 Bussia, Sebaste
- 89** 2010 Margheria, Luigi Pira
- 89** 2011 Terlo Vigna Costa Grimaldi, Poderi Luigi Einaudi
- 89** 2010 Villero, Boroli

Professionell, unabhängig und kompetent

Wein-Plus ist Europas führende unabhängige Internet-Plattform zum Thema Wein. Täglich nutzen über 6.000 Menschen das Informations- und Kommunikationsnetzwerk, in dem rund 187.000 private und professionelle Weinliebhaber registriert sind. Der Weinführer von Wein-Plus ist mit Beschreibungen und Bewertungen von über 120.000 Weinen der größte seiner Art. Er wird nahezu täglich aktualisiert und basiert auf strengen Verkostungsrichtlinien.

Chefverkoster Marcus Hofschuster und sein Team arbeiten hauptberuflich für den Weinführer und nehmen sich für jede Weinbeurteilung ausreichend Zeit. Alle Weine werden ausschließlich im neutralen Proberaum von Wein-Plus in Erlangen verkostet. Die Verkostung erfolgt blind, so dass Wein und Erzeuger dem Verkoster bei der Bewertung nicht bekannt sind. Die Weine werden grundsätzlich in zusammenhängenden Serien gemeinsam mit ähnlichen Weinen probiert, um einen sinnvollen sensorischen Rahmen zu gewährleisten.

Marcus Hofschuster genießt ein herausragendes Renommee als gewissenhafter und unbestechlicher Experte. Sein Team besteht ebenfalls aus erfahrenen Verkostern mit fundierter weinfachlicher Ausbildung. Das Verkostungssystem ist voll EDV-gestützt und abgesichert gegen Verwechslungen und Eingabefehler. Die Bewertungen werden regelmäßig durch Gegenproben überprüft, die ebenfalls blind erfolgen.

Die Weine werden nach dem internationalen 100-Punkte-Schema bewertet. Dabei werden in den Weinführer nur Weine mit mindestens 80 Punkten aufgenommen. Das Bewertungssystem wird bei Wein-Plus strenger angewandt als bei anderen Weinführern heute üblich. Die einzelnen Punkte entsprechen folgenden Kategorien:

- 80 bis 84 Punkte: sehr gut
- 85 bis 89 Punkte: ausgezeichnet
- 90 bis 94 Punkte: hervorragend
- 95 bis 99 Punkte: groß
- 100 Punkte: einzigartig

In der Reihe **BEST OF** zuletzt erschienen:

- BEST OF **Weißer Grosse Gewächse**
- BEST OF **Brunello di Montalcino**
- BEST OF **Südtirol**
- BEST OF **Silvaner**
- BEST OF **Grosses Gewächs - Rotweine**
- BEST OF **Weißweine der Loire**
- BEST OF **Rotweine der Loire**
- BEST OF **Rote Cuvées aus Österreich**
- BEST OF **Carnuntum**
- BEST OF **Steiermark**
- BEST OF **Barbaresco**
- BEST OF **Languedoc-Roussillon**
- BEST OF **Südtirol / Alto Adige**

Professional, independent and competent

Wein-Plus is the leading independent Internet platform on the topic of wine in Europe. Each day, more than 6,000 people use the network for information and communication, which has around 187,000 registered private and professional wine enthusiasts. The Wein-Plus wine guide, which lists tasting notes and scores for more than 120,000 wines, is the most comprehensive guide of its kind. It is brought up to date virtually on a daily basis, and is founded on strict tasting guidelines.

Head taster Marcus Hofschuster and his team work full-time for the wine guide, and ensure they take sufficient time for each and every wine rating and description. All the wines are tasted without exception in the neutral surroundings of the tasting room at the Wein-Plus head office in Erlangen, Germany. Tasting is always done blind, so that the tasters do not know during the tasting which wine or which producer they are rating. Wines are always tasted in logical series together with other similar wines, in order to ensure a meaningful sensory framework for the descriptions and ratings.

Marcus Hofschuster enjoys an outstanding reputation as a conscientious and incorruptible expert. His team consists of tasters who are likewise experienced, and have professional training in wine. The tasting system is fully supported by a computer system, with protection built in against errors of entry and mix-ups. Ratings are constantly monitored by inserting counter-bottles, which are also tasted blind.

Wines are scored in accordance with the international 100 point system. Only wines that score a minimum of 80 points are included in the wine guide. At Wein-Plus, the scoring system is applied more strictly than is usual in the case of other wine guides. Specifically, the points scores correspond with the following categories:

- 80 to 84 Points: very good
- 85 to 89 Points: excellent
- 90 to 94 Points: outstanding
- 95 to 99 Points: great
- 100 Points: unique

Recently published in the **BEST OF** series:

- BEST OF **White German Grand Crus**
- BEST OF **Brunello di Montalcino**
- BEST OF **Südtirol**
- BEST OF **Silvaner**
- BEST OF **Red German Grand Crus**
- BEST OF **Loire red wines**
- BEST OF **Loire white wines**
- BEST OF **Austrian red blends**
- BEST OF **Carnuntum**
- BEST OF **Styria**
- BEST OF **Barbaresco**
- BEST OF **Languedoc-Roussillon**
- BEST OF **Südtirol / Alto Adige**